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ЧИ ГОТОВА УКРАЇНСЬКА ПРАВООХОРОННА СИСТЕМА 
ДО РОЗСЛІДУВАННЯ ВОЄННИХ ЗЛОЧИНІВ РФ

Станом на початок липня 
українські правоохоронці 
розпочали близько 20 ти-
сяч проваджень за ст. 438 
Кримінального кодексу,  
а саме порушення законів 
та звичаїв війни. За добу, 
як зазначають прокурори,  
в Україні відкривають  
до 300 відповідних справ. 
Найбільше у тих регіонах, 
де наразі ведуться активні 
бойові дії. 

Стаття 438 Криміналь-
ного кодексу в націо-
нальному законодавстві 
пояснює, що саме вважа-
ється порушенням законів 
та звичаїв війни. Це жорсто-
ке поводження з цивільними  
та військовополоненими, 
примусові роботи, розгра-
бування національних 
цінностей, застосування 
заборонених засобів ве-
дення війни та інші пору-
шення, які зафіксовані  
у міжнародних докумен-
тах. В Україні за ці злочини 
передбачено до 20 років 
тюрми, але якщо вони ско-
єні у поєднанні з умисним 
вбивством, можливе довіч-
не ув’язнення. 

Щодо воєнних злочинів 
українське законодавство 
відсилає до міжнарод-
них договорів. Зокрема 
у Женевських конвенціях, 
Додаткових протоколах 
до них та Римському ста-
туті Міжнародного кримі-
нального суду до воєнних 
злочинів відносять умисне 

вбивство цивільного насе-
лення, катування, привлас-
нення майна без необхід-
ності, взяття у заручники, 
невибіркові напади, що за-
чіпають цивільних, депор-
тація, атаки на госпіталі, 
релігійні, освітні та наукові 
об’єкти, примус військо-
вополонених до служби у 
збройних силах ворожої 
держави тощо. Згідно з 
міжнародним правом такі 
злочини не мають стро-
ків давності. Крім того, на 
них поширюється принцип 
універсальної юрисдик-
ції, тобто будь-яка країна 
може притягнути до відпо-
відальності винних у воєн-
них злочинах, не зважаючи 
на те, звідки ці люди та де 
їх скоїли. 

Воєнні злочини - 
абсолютно новий 
напрямок роботи 

української 
правоохоронної 

системи

За словами очільника 
Одеської обласної про-
куратури Сергія Костенка, 
майже уся увага право-
охоронців наразі зосере-
джена саме на розсліду-
ванні воєнних злочинів рф. 
Станом на початок липня 
на Одещині таких прова-
джень відкрито вже понад 
60. За чотири місяці ро-
сійські військові здійснили 
більш ніж 40 обстрілів регі-
ону, випустивши понад 70 

ракет по цивільних об’єк-
тах. Внаслідок цих атак за-
гинули 32 людини, серед 
яких дві дитини - тримісячна 
дівчинка та 12-річний хлоп-
чик. До 100 мирних людей 
отримали різні поранення. 

На території Одещини 
правоохоронці виявили 
понад 1000 уламків різ-
них ракет та снарядів. За 
словами Костенка, серед 
них були й заборонені 
міжнародним правом ка-
сетні бомби. Зокрема на 
початку березня військові 
рф обстріляли з бойової 
авіації житлову забудову  
в курортному селищі Зато-
ка, де внаслідок влучання 
авіаційної бомби РБК-500 
був пошкоджений буди-
нок. У радіусі 800 метрів по 
житловому масиву розле-
тілися протитанкові касетні 
елементи, слідчі нарахува-
ли приблизно 280 одиниць. 
Цю подію кваліфікували як 
воєнний злочин. 

Одеські правоохоронці, 
за словами Костенка, вже 
пройшли навчання з роз-
слідування таких злочинів. 
Одним з важливих напрям-
ків він називає ідентифіка-
цію невпізнаних трупів та 
пошук безвісти зниклих. Ця 
робота під час війни має 
набагато більші обсяги, 
ніж зазвичай, підкреслює 
прокурор. Також право-
охоронці вчилися краще 
комунікувати з потерпіли-
ми та їхніми родичами, 

відбирати зразки ДНК та 
формувати банк даних, 
аби швидше ідентифіко-
вувати невпізнані трупи та 
осіб у розшуку. 

Головною метою Костен-
ко називає визначення 
винних у цих злочинах та 
притягнення до відповідаль-
ності за українським зако-
нодавством, навіть якщо 
вироки будуть заочні. 

” Це для нас абсолют-
но новий напрямок 

роботи. Ми з цим раніше 
ніколи не зіштовхувалися, 
тому дуже важливо було 
навчитися, як правиль-
но розслідувати це кри-
мінальне провадження.  
Бо ці матеріали використо-
вуватимуться не тільки  
у національних судових  
інстанціях, а й у міжна-
родних. І той рівень вимог 
доказування, який існує 
в Міжнародному кримі-
нальному суді, повинен 
бути дотриманий по усіх 
стандартах для того, щоб 
наша позиція була дове-
дена повністю”, - зазначає 
Костенко.

Основна перепона 
для розслідувань 

воєнних злочинів - 
неправильна 
кваліфікація

Як пояснює адвокатка 
Анна Вишнякова з ор-
ганізації Ukrainian Legal 
Advisory Group, попри 

дев’ятий рік війни в Україні 
досі не гармонізоване на-
ціональне законодавство 
з міжнародним правом 
у питаннях щодо воєнних 
злочинів. 

За її словами, багато кей-
сів, починаючи з 2014 року, 
в яких були ознаки воєнних 
злочинів, кваліфікувалися 
як тероризм і залишали-
ся в площині українського 
законодавства, в той час, 
коли дана категорія справ 
підпорядковується міжна-
родному гуманітарному 
праву. 

Неправильна кваліфіка-
ція та відсутність розумін-
ня теми воєнних злочинів 
може стати, на думку ад-
вокатки, серйозною пере-
поною під час розслідуван-
ня та розгляду в українських 
судах подібних кейсів. 

І ця думка, за словами 
Вишнякової, підтверджу-
ється першим з 24 люто-
го вироком за ст. 438 для  
російського солдата - 
командира військової  
частини 32010 Вадима 
Шишимаріна, якого спо-
чатку  засудили до до-
вічного ув’язнення за 
вбивство 63-річного мир-
ного жителя на Сумщині,  
а потім замінили вирок  
на 15 років позбавлення 
волі. 

24 лютого російська федерація розпочала широкомасштабне вторгнення в Україну. За п'ять місяців бойових дій окупанти вбили тисячі 
цивільних громадян, ґвалтували, грабували, викрадали та катували. Використовували невибіркову зброю у населених пунктах, зокрема 
некеровані авіабомби, запалювальні та касетні боєприпаси. Усі ці факти є воєнними злочинами у розумінні українського законодавства 
та міжнародного гуманітарного права. І якщо іноземні суди та правоохоронці вже мають відповідну практику, то для українського 
судочинства у масштабних обсягах вона тільки починається. Чи готова українська судова система до таких справ та як їх розслідуватимуть 
правоохоронці - у матеріалі Центру публічних розслідувань. 

продовження
на стор. 3 >>

АВТОРКА: Ольга Івлєва
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За словами Анни Виш-
някової, якість розгляду цієї 
справи та розуміння учас-
никами теми воєнних зло-
чинів змусила їхню органі-
зацію поставити під сумнів 
компетентність сторін про-
цесу. Поспіхом судовий 
процес завершили за мі-
сяць, при цьому не допи-
тали товаришів обвинува-
ченого та не визначилися з 
його командуванням - хто 
саме віддавав злочинний 
наказ Шишимаріну. Ці не-
допрацювання слідства, 
пояснює адвокатка, і впли-
нули на відповідну реакцію 
українських правозахис-
ників на кейс у цілому.

Чи має Україна 
ратифікувати  

Римський статут?

Наразі одним з головних 
питань у гармонізації укра-
їнського та міжнародного 
законодавства є ратифіка-
ція Римського статуту - до-
говору, який надає право 
Міжнародному криміналь-
ному суду (МКС), тобто 
міжнародному трибуна-
лу, розглядати такі злочини 
як геноцид, злочини проти 
людяності, воєнні злочини 
та злочини агресії. Те, що 
Україна досі не прийняла 
цей документ, на думку 
Анни, є політичним рішен-
ням. 

Для України ратифіка-
ція Римського статуту, за-
значає адвокатка, дасть 
можливість притягнути до 
відповідальності на між-
народному рівні росій-
ських високопосадовців 
та ватажків квазіреспублік 
"л/днр". Крім того, затвер-
дження цього документу  
є невід’ємною частиною 
євроінтеграції, що по-
силить кооперацію між 
міжнародним судом та 
країною, покращить пи-

тання дипломатії та впливу 
України. А найголовніше - 
упорядкує Кримінальний 
кодекс згідно з нормами 
міжнародного гуманітар-
ного права. 

Головним аргументом 
української влади проти 
ратифікації Римського 
статуту, пояснює Анна,  
є те, що коли Міжнарод-
ний суд розслідуватиме 
злочини на території Укра-
їни, це стосуватиметься 
можливих воєнних злочинів 
з обох боків.

” Українська влада 
переживає, що на-

ших хлопців поведуть на 
трибунал. Але це маячня. 
Якщо країна ратифікува-
ла Римський статут і на її 
території почався військо-
вий конфлікт, вона стукає 
у двері МКС та просить 
допомоги. Якщо статут  
не ратифікований, то роз-
слідування можуть розпо-
чати рішенням Ради без-
пеки ООН або прокурора 
МКС за заявою самої краї-
ни. Коли розпочнеться роз-
слідування, прокурор ав-
томатично розглядатиме 
порушення з обох боків. 
Тому те, що Україна не ра-
тифікує Римський статут, 
не значить, що ми не при-
ймаємо юрисдикцію МКС. 
Тобто якщо МКС захоче 
притягнути до відповідаль-
ності когось з українських 
високопосадовців, рати-
фікували ми статут чи ні, 
немає ніякої різниці”, - до-
дає Анна. 

Створення 
військових судів - 

вирішення проблеми?

На думку судді Мали-
новського суду Одеси 
Олександра Гарського, 
для такої категорії справ 
необхідно створити окре-

мий спеціалізований суд. 
Це пришвидшить їх розгляд 
та зробить процес більш 
ефективним, оскільки суд-
ді глибше розумітимуть ви-
нятковість цих правопору-
шень.

” Недарма у Сполуче-
них Штатах у трибу-

налах працюють військо-
ві, і судді теж військові. Бо 
треба розуміти військову 
специфіку. Звичайні судді 
можуть помилятися, і не 
тому, що упереджені або 
не компетентні. А тому що 
не до кінця розуміють вій-
ськовий статут, відносини 
між військовослужбовця-
ми, ймовірність обставин. 
Тобто їм буде складно від-
творити у своїй голові певні 
події і зрозуміти, чи могло 
взагалі таке статися. Я вже 
не кажу про те, що дана 
категорія справ вимагає 
специфічного збору до-
казів та доказування в ціло-
му”, - пояснює Гарський.

За його словами, орга-
нізація спеціалізованого 
суду не вимагатиме вели-
ких коштів або тривалого 

часу, оскільки багато суд-
дів вже готові переквалі-
фіковуватися, розуміючи 
виклики сьогодення. Ство-
рення такого суду також 
розвантажить суддів із за-
гальними справами, яких 
за час війни не стало мен-
ше. Тому зараз, на думку 
Гарського, кейси з воєн-
ними злочинами потрібно 
розглядати якнайшвидше.

” Відбувся злочин - по-
трібно швидко про-

вести засідання, довести 
його та поставити крапку. 
Щоб це не тривало як з за-
гальними справами - мі-
сяцями або роками. Судді 
зараз перевантажені і ці 
додаткові справи тільки по-
гіршують ситуацію”. 

На питання, чи стежить 
він за вироками у справах 
щодо воєнних злочинів в 
інших регіонах, Гарський 
зазначає, що ні, оскільки 
кожна справа унікальна і 
не варто виносити вироки 
у подібних справах, спи-
раючись на перші кейси.

” Я б не спирався на 
практику, якої ще 

фактично немає. 

Це не головне. Головним 
буде те, що збере сто-
рона обвинувачення, які 
будуть докази. Для нас,  
для суддів, це ключовий 
фактор. Бо ми розглядає-
мо те, що дає нам досу-
дове розслідування, тобто 
ми обмежені обвинува-
ченням. 

Так, у справах по во-
єнним злочинам можуть 
бути схожі обставини, але 
з зовсім іншими доказами 
або нюансами. Оскільки 
раніше у нас не було та-
кого досвіду, ми будемо 
його отримувати методом 
спроб та помилок, та ба-
чити, де є прогалини у за-
конодавстві”.

Ми заснували Центр 
публічних розслідувань  
у 2017 році. Це не класич-
не медіа чи громадська 
організація (хоча ми заре-
єстровані і маємо сайт). 
Це швидше ініціатива од-
нодумців, які хочуть по-
кращувати життя в Укра-
їні та у своїй громаді.

За ці 5 років у роботі 
Центру взяли участь по-
над сто журналістів, 
юристів, тренерів та ак-
тивістів. Хтось написав 
десяток розслідувань, 
а хтось допоміг сфо-
тографувати потрібний 
маєток депутата. Хтось 
вичитав сотні текстів,  
а хтось підтримав, при-
йшовши до суду. Всі ми 
робимо той внесок, який 
можемо. 

Місія нашого Центру - 
змінювати наше оточення 
на краще. А долучитися 
може кожен, і для цього 
не потрібно бути профе-
сійним розслідувачем. 

Останні пів року для нас 
стали ще більшим викли-
ком. Хтось з наших колег 
був змушений переїхати 
чи опинився в окупації. Де-
хто не зміг писати на зви-
чайні теми. Війна змінила  
і нашу тематику. Але ми 
не зраджуємо собі.

Якщо ви хочете до-
помогти нам, - підтри-
майте наших партнерів 
з ІзбірКома (окремо за-
значивши: на ЦПР). За-
пропонуйте тему роз-
слідування. Надішліть 
цікавий документ або 
інформацію про когось  
з посіпак або корупціоне-
рів. Просто запропонуйте 
допомогу за своєю спеці-
альністю.

Ми обов’язково Пере-
можемо!

Слава Україні!

<< початок
на стор. 2

Засуджений на 15 років ув'язнення російський військовий Вадим Шишимарін/ВВС

Слідчі МКС (у центрі - головний прокурор Карім Хан)/DW
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ОДЕСЬКИЙ БІЗНЕС З РОСІЙСЬКИМ СЛІДОМ: 
ЯК З’ЯВИЛИСЯ ДЕСЯТКИ КОМПАНІЙ-"ПРИМАР" 

"ФАНТАСТИЧНА ЧЕТВІРКА" 
АБО ХТО ЗАСНУВАВ 

ПОНАД 50 ПІДПРИЄМСТВ 
В ОДЕСІ

В Україні продовжують 
бути активними близько 
13 тисяч юридичних осіб, 
засновниками або бене-
фіціарами яких є росій-
ські компанії чи громадя-
ни рф. Станом на липень 
2022 року журналісти ЦПР 
нарахували 958 компаній 
на Одещині, пов’язаних  
з рф.

Зазначимо, що з почат-
ком повномасштабного 
вторгнення Єдиний дер-
жавний реєстр юридичних 
осіб, фізичних осіб-під-
приємців та громадських 
формувань став закритим 
для вільного користування. 
У зв'язку з цим журналісти 
ЦПР використовували інші 
бази відкритих даних.

Під час пошуку компа-
ній, пов’язаних з росією, 
ми помітили, що серед 
засновників та бенефіціа-
рів часто трапляються одні 
й ті ж самі назви юридич-
них осіб, які, в свою чергу, 
пов’язані між собою. 

Таким чином увагу при-
вернули чотири росій-
ські Товариства з обме-
женою відповідальністю: 
"Фортленд", "Тетратранс", 
"Авекс" та "Торгівельний 
стандарт".

Компанія "Фортленд" є 
засновником 35 ТОВ в Оде-
сі. Згідно з даними аналі-
тичної системи YouControl, 
напрямки її діяльності різ-
номанітні - від ресторан-
ного бізнесу та продажу 
одягу до торгівлі автівками 
та будівництва. При такому 
спектрі послуг статутний 
капітал компанії складає 
лише 15 тисяч рублів, що 
може вказувати на її фік-
тивність, проте в даному 
випадку викликає підозру 
не лише це. Зареєстро-
вана компанія у москві за 
адресою: Ленінградський 
проспект, 72, будівля 3. За-
сновницею "Фортленда" є 
Якимчук Катерина Воло-
димирівна. Її за індивідуаль-

ним податковим номером 
ми знайшли в російських 
реєстрах. Виявилося, що 
вона є засновницею ще 13 
фірм в росії, статутний ка-
пітал більшості з яких також 
складає 10-15 тисяч рублів.

Інша компанія, яка ство-
рила 32 фірми в Одесі, 
- ТОВ "Тетратранс". Засно-
вники у компаній різні - тут 
вказаний Сухоруков Олек-
сандр Євгенович, проте 
спільного у фірм чимало. 

Види діяльності "Тетра-
транс" майже повністю збі-
гаються з діяльністю "Форт-
ленда" з однією лише 
різницею - тут у компанії зі 
статутним капіталом у 15 
тисяч рублів ще вказана 
оптова торгівля ювелірни-
ми прикрасами.

Інші фактори теж схожі 
майже один в один: за-
сновник є бенефіціаром 
ще 23 фірм, бюджет яких 
здебільшого 10-15 тисяч ру-

блів, розташований офіс 
за тією ж адресою: м. мо-
сква, Ленінградський про-
спект, 72, будівля 3. Навіть 
дата створення у них май-
же збігається: "Фортленд" 
існував з 21 травня 2008 
року, а "Тетратранс" - з 22 
травня 2008 року.

Найголовніше - ці дві 
компанії є спільними за-
сновниками для 26 това-
риств з обмеженою відпо-
відальністю в Одесі. 

Тепер розглянемо дві 
інші ТОВки: "Авекс" та "Тор-
гівельний стандарт". Вони 
взагалі мають одного за-
сновника - Тактаєва Во-
лодимира Вікторовича,  
і створені в один день -  
19 вересня 2008 року. 
Щоправда знаходили-
ся офіси у різних місцях. 
"Торгівельний стандарт" -  
у самому центрі москви - 
вул. Покровка 45, буд. 4, а 
"Авекс" трохи далі від цен-
тру - Новоолексіївська, 9а.

Статутний капітал "Авек-
су" - 12 тисяч рублів, а 
"Торгівельного стандарту" -  
10 тисяч рублів. При цьому 
"Авекс"  зазначений як за-
сновник для 15 одеських 
ТОВ, а "Торгівельний стан-
дарт" - 12 ТОВ. Вони є спіль-
ними засновниками для 
7 фірм. "Авекс" та "Тетра-
транс" створили 4 фірми. 
"Тетратранс" та "Торгівель-
ний стандарт" - одну.

Станом на серпень 2022 
року усі чотири компанії в 
російських реєстрах ма-
ють статус ліквідованих, 
проте в реєстрах україн-
ських вони досі позначені 
як актуальні засновники. 
Тобто представники цих 
фірм досі можуть отриму-
вати прибуток від працюю-
чих одеських фірм.

ЧИМ ЗАЙМАЮТЬСЯ 
СТВОРЕНІ В ОДЕСІ 

ПІДПРИЄМСТВА

Жодна з ТОВ не брала 
участі в державних закупів-
лях.

Здебільшого у видах ді-
яльності зазначена роз-
дрібна та оптова торгівля, 
будівництво, рекламна та 
поліграфічна діяльність, зу-
стрічається навіть торгівля 
паливом та вирощування 
зернових та технічних куль-
тур.

Цікаво, що роки засну-
вання багатьох ТОВ не збі-
гаються зі створенням ви-
щезазначених російських 
фірм. Тобто, ймовірно, 
росіяни перекуповували  

Повномасштабна війна, розпочата російською федерацією в Україні, наближається до піврічного терміну. Протягом цього часу все більше 
українців відмовляються від будь-якого російського продукту, як матеріального, так і медійного. Проте залишаються фірми, що начебто  
від свого створення працюють лише в Україні, зареєстровані тут і не привертають особливої уваги, але ж кінцеві одержувачі прибутку від 
їхньої діяльності знаходяться в країні-агресорі. Центр публічних розслідувань виявив декілька десятків одеських підприємств, засновниками 
яких є одні й ті самі російські компанії, та розібрався, чи можуть росіяни використовувати бутафорські контори заради своїх інтересів.

продовження
на стор. 5 >>

АВТОРКА: Ірина Семенюта

Види діяльності з КВЕД ТОВ "Фортленд",  
дані YouControl

Види діяльності з КВЕД ТОВ "Тетратранс",  
дані YouControl
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в Одесі вже існуючі підпри-
ємства.

ТОВ "Нузґар лтд" існує з 
2004 року. Статутний ка-
пітал складає 1 млн 70 
тисяч гривень, КВЕД - роз-
дрібна торгівля газетами і 
журналами. До 2008 року 
компанія мала назву "Київ-
торгпреса" та була розта-
шована у Києві. Проте того 
ж року у ТОВ декілька разів 
змінився склад засновни-
ків, змінилася адреса та 
назва - воно перетворило-
ся на "Нузґар лтд" з одесь-
кою пропискою.

Крім того, наприкінці 
2008 року була поруше-
на справа про банкрот-
ство: "Постановою суду 
від 20.11.2008 визнано бан-
крутом Товариство з об-
меженою відповідальністю 
"Нузґар лтд", відкрито лікві-
даційну процедуру, ліквіда-
тором банкрута призначе-
но ініціюючого кредитора 
ТОВ "Трансімпекс", - йдеть-
ся в рішенні суду.

До речі, ТОВ "Тран-
сімпекс" теж створе-
но "Тетратрансом" та 
"Фортлендом", і обидві за-
реєстровані за адресою: 
Одеса, вул. Канатна, 41. 
Проте визнання "Нузґар 
лтд" банкрутом було ска-
совано, а ТОВ "Трансім-
пекс" навпаки припинило 
діяльність.

Це не єдиний випадок 
зміни назви та місця пе-
ребування компаній. Так, 
у період з 2008 по 2010 рік 
більшість ТОВ "переїхали" 
з Києва, Дніпра та Харко-
ва до Одеси та отримали 
нове життя під протектора-
том когось з "четвірки з мо-
скви".

ТОВ "Цветок", наприклад, 
до 2009 року було ТОВ 
"Агенція послуг "Консал-
тинг сервісес"" та мало 
адресу в Києві і надавало 
послуги у сфері інжині-
рингу. У 2009 також було 
банкрутом, проте у 2010 
році провадження було 
припинено, а вид діяльно-
сті змінився на поліграфіч-
ну. ТОВ "Магнолія трейдинг" 
до 2008 мала назву ТОВ 
"Столична преса" - наразі 
перебуває в стані припи-
нення.

Деякі фірми і в столи-
ці були зареєстровані  
за одними адресами. На-
приклад, ТОВ "Аларі груп", 
"Глобалколсалтинг" рані-
ше знаходилися в Києві на 
вулиці Лейпцизька, буд. 5. 

ТОВ "Сучасне господар-

ство", ПП "Техно-систе-
ма", ТОВ "Рембуд сервіс", 
ТОВ "Сільгосп проект", 
"Праймсервіс проект", ТОВ 
"АВІСТО" зареєстровані за 
адресою: м. Київ, вул. Лесі 
Українки, 34. ПП "Промгіль-
дія" та ПП "Анна-Софі" - на 
вул. Лесі Українки, 26. "Лі-
дінг-Буд" та "Гардаш ММ" - 
Кіквідзе, 13. У Дніпрі "Торго-
вий дім Оріяна" та Дочірнє 
підприємство "Українська 
земля", ТОВ "Союз-центр" 
були зареєстровані за 

адресою: вул. Вокзальна, 
5а.

Така ж ситуація і в Оде-
сі. За нашими підрахун-
ками, 29 компаній, се-
ред засновників яких є 
"Фортленд", "Тетратранс", 
"Авекс" або "Торгівельний 
стандарт", зареєстровані 
за адресою вул. Канатна, 
41. По три - на Канатній, 40 
та Канатній, 19.  Ще шість - 
на Грецькій, 19 та сім - на 
Грецькій, 18.

Журналісти ЦПР побу-
вали на місці реєстрації 
цих фірм, проте жодної з 
них там виявлено не було. 
За адресою Грецька, 18 
взагалі знаходиться пам'ят-
ка архітектури - одеський 
банк "Порто-Франко", який 
наразі пустує. 

ХТО Ж КЕРУЄ ЦИМИ 
"ФІРМАМИ" В ОДЕСІ

У близько 10 ТОВ керів-
ником вказаний Ботвин 
Іван Васильович. За дани-

ми YouControl, загалом 
він є директором 32 фірм 
в Одесі, 17 з яких - на Ка-
натній, 41. Ще один керів-
ник десятків підприємств 
- Кушнарьов Дмитро Віта-
лійович. 18 з них теж зна-
ходяться на Канатній, 41. 
Директором шести ТОВ, 
пов’язаних з росіянами, є 
Кожекін Денис Вікторо-
вич. Одна з фірм зареє-
стрована на Грецькій, 18, 
дві - Грецька, 19, інші ж - на 
Канатній.

Ми спробували зв’язати-
ся з фірмами, щоб дізна-
тися про їхній актуальний 
стан та діяльність, а також 
спитати про зв’язки з ро-
сійськими засновниками. 
Проте більшість телефон-
них номерів не дійсні або 
ж неактуальні, бо співпа-
дають з телефонами ще 
київської, дніпропетров-
ської, або ж харківської 
реєстрації.

Декілька разів журналіс-
там все ж таки відповіли - 
киянин Сергій, який і гадки 
не має, що його телефон 
вказаний у якомусь одесь-
кому ТОВ, та киянка Окса-
на - колишня бухгалтерка 
однієї з фірм, коли та ще 
була розташована в Києві.

Зазначимо, що більшість 
виявлених нами ТОВ, за-
сновниками яких є ро-
сійські фірми, є наразі 
діючими, не перебувають 
у стані припинення. Вони 
варті уваги правоохо-
ронних органів, адже не 
лише пов’язані з рф, а й 
мають усі ознаки фіктив-
ності. Поточна їх діяльність  
та мета існування - невідо-
мі. 

Це не останній наш ма-
теріал про російський біз-
нес в Одесі (та не тільки). 

Якщо ви знаєте щось 
про перелічені нами фір-
ми або про інші випадки 
приховування російських 
коренів бізнесу, надси-
лайте на нашу адресу 
cpi.odesa@gmail.com. До-
поможемо російському 
бізнесу піти за російським 
кораблем.

З повним текстом роз-
слудівання можна ознайо-
митися за посиланням:

<< початок
на стор. 4

Канатна, 40

Канатна, 41

Грецька, 18
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"ГАУЛЯЙТЕРИ" ЛУГАНЩИНИ:
ЩО ВІДОМО ПРО ВЛАДУ НА ОКУПОВАНІЙ ТЕРИТОРІЇ

Гауляйтер (з нім. Gau - 
округ та Leiter - керівник) - 
посадова особа в Третьо-
му Райху

На жаль, більша частина 
сільської північної частини 
Луганщини була окупова-
на досить швидко, евакую-
ватися звідти встиг мало 
хто. Втім при комплекту-
ванні адміністрацій оку-
панти зіткнулися з певними 
проблемами. Працівники 
місцевих рад не вишику-
валися в чергу за "доволь-
ствієм" у нових господарів.

Список тих, хто майже 
одразу після початку оку-
пації опинилися в якості 
"в.о. глав адміністрацій" на 
нараді в "глави республі-
ки" Леоніда Пасічника, був 
оприлюднений на одному  
з пропагандистських ре-
сурсів. Проте необхідно 
зауважити, що після оку-
пації була скасована ад-
міністративна реформа, 
проведена в Україні. Тож 
замість укрупнених райо-
нів керівництво признача-
лося у межах колишніх ра-
йонів Луганської області.

БІЛОВОДСЬКИЙ РАЙОН
Останньою посадою до 

призначення "в.о. глави ад-
міністрації" Віталія Ковален-
ка була робота старостою 
в Городищі Біловодської 
селищної громади. Перед 
цим він був головою Городи-
щенської сільради до її лікві-
дації та входження до скла-
ду Біловодської громади  
у 2018 році.

” Довгих вісім років ми 
були розділені мос-

тами, блокпостами, не 
могли спілкуватися з наши-
ми рідними та близькими, 
але все одно будь-якими 
манівцями ми намагалися 
підтримувати зв'язок. Те-
пер цих перешкод немає. 
Сьогодні ми єдині", - казав 
Коваленко (пер. з рос. - ЦПР).

БІЛОКУРАКІНСЬКИЙ РАЙОН

Посаду "в.о. глави адмі-
ністрації" району окупанти 
віддали Ользі Кучерявій. 
До того вона працювала 
старостою сіл Курячівка та 
Хоменкове Перше (спо-
чатку Білокуракінського, 
а після адмінреформи 
- Сватівського району).  
Ще наприкінці "нульових" 
вона працювала спеціа-

лістом у Курячівській се-
лищній раді. У 2010 Ольга 
Кучерява стала в селищі 
депутаткою від "Партії регі-
онів". 

На вибори 2020 року 
вона йшла кандидаткою 
до селищної ради від пар-
тії "Наш Край", яку в Луган-
ській області представляло 
неформалізоване об’єд-
нання "Команда Шахова", 
представлене в усіх гро-
мадах області. 

22 квітня 2022 року поліція 
повідомила Кучерявій про 
підозру в державній зраді і 
оприлюднила повістку. Та, 

звісно, поки що "в.о. глави" 
прислужує окупантам на 
тимчасово окупованій те-
риторії.

МАРКІВСЬКИЙ РАЙОН

Головою об’єднаної 
громади був Ігор Дзю-
ба з Марківки. На місцеві 
вибори-2020 він ішов вже  
з посади голови Марків-
ської ОТГ як самовисува-
нець. Водночас він бало-
тувався до Старобільської 
районної ради (Марківка 
під час адмінреформи 
втратила статус райцен-

тру) за списком партії 
"Слуга народу".

Ігор Дзюба став селищ-
ним головою у 2015 році, 
через три роки його при-
значили головою райдер-
жадміністрації. Це вия-
вився добрий стартовий 
майданчик для виборів на 
голову ОТГ. Врешті він пе-
реміг на виборах у 2019 та 
2020 роках фактично без 
допомоги партій і навіть 
всупереч впливовому в ре-
гіоні "Нашому Краю".

Останні роки громада 
під його проводом активно 
співпрацювала з міжна-
родними організаціями, 
освоюючи мільйонні гран-
ти на розбудову інфра-
структури… Тепер все це 
припишуть собі у заслуги 
російські окупанти.

Утім кримінальне про-
вадження за підозрою  
в державній зраді стосов-
но Ігоря Дзюби прокурату-
ра Луганської області вже 
порушила.  

МІЛОВСЬКИЙ РАЙОН

У крісло "в.о. глави ад-
міністрації" району Олег 
Савченко пересів з поса-
ди голови громади. Його 
обрали на місцевих ви-
борах-2020 як кандидата 
від нині забороненої пар-
тії "Опозиційний блок - За 
життя". Також Савченко 
очолював партійний спи-
сок кандидатів ОПЗЖ до 
Міловської селищної ради.

Проте від самого 2005 
року він очолював Мілов-
ську районну організацію 
Партії регіонів. Як юридич-
на особа ця райоргані-
зація існує понині, а Олег 
Савченко досі числиться її 
керівником.

Таким чином, голова рай- 
організації ПР водночас 
балотувався від іншої пар-
тії - ОПЗЖ, називаючи себе 
її членом. Та і без того сто-
совно Савченка прокура-
тура вже порушила кри-
мінальне провадження за 
підозрою в держзраді. 

Розбудовувати окупаційну владу на Луганщині подекуди приїжджають із раніше захоплених територій. Проте є багато і місцевих 
колаборантів. Ключові ж посади - це "виконуючі обов’язки глав адміністрацій". Журналісти Центру публічних розслідувань зібрали все,  
що відомо з відкритих джерел про "гауляйтерів" Луганської області.

продовження
на стор. 7 >>

АВТОР: Олексій Півдорожній

РАЙОН ПІБ "в.о. глави адміністрації" ПОВ'ЯЗАНИЙ З ПАРТІЄЮ

Біловодський КОВАЛЕНКО Віталій Віталійович Партія регіонів

Білокуракінський КУЧЕРЯВА Ольга Петрівна "Наш Край",                     
раніше Партія регіонів

Марківський ДЗЮБА Ігор Анатолійович "Слуга народу",                    
Компартія України

Міловський САВЧЕНКО Олег Петрович ОПЗЖ, Партія регіонів

Новоайдарський ПОДОЛЬСЬКИЙ           Володимир 
Володимирович "Наш Край"

Новопсковський КАЙДАЛОВА Вікторія Вікторівна

Сватівський
МОРОЗОВ                                    
Петро Леонідович (звільнений) 
РУСАНОВА Людмила Павлівна

ОПЗЖ                            
ОПЗЖ

Станично-Луганський ЗІНЧЕНКО Альберт Миколайович

Старобільський ПАХНІЦ Валерій Михайлович Партія регіонів

Троїцький ТОКАР Мергій Васильович "Наш Край"

Фото: ЛІЦ/Відставний військовий Коваленко (на передньому 
плані) на нараді у "глави лнр" Пасічника

Реклама кандидатки від "Команди Шахова" Ольги Кучерявої
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<< початок
на стор. 6

НОВОАЙДАРСЬКИЙ РАЙОН

На місцевих виборах- 
2020 Володимир Подоль-
ський став депутатом рай-
ради за виборчим спи-
ском партії "Наш Край", 
очолюваної народним де-
путатом України Сергієм 
Шаховим. Як і в інших насе-
лених пунктах, у Щастин-
ському районі ця партія 
позиціонувала кандидатів 
до ради як неформалізо-
ване об’єднання "Коман-
да Шахова".

На той момент Подоль-
ський працював у вико-
навчому апараті Новоай-
дарської районної ради 
на посаді "головний спе-
ціаліст-юрисконсульт" .  
В останньому скликанні 
Новоайдарської райра-
ди обіймав посаду голови 
постійної комісії з питань 
місцевого самоврядуван-
ня, законності, регламен-
ту, депутатської діяльності  
та антикорупційної політи-
ки.

У червні, напередодні 
місцевих виборів-2020, 
Володимир Подольський 
був відзначений грамо-
тою Новоайдарської РДА 
та райради "за вагомий 
особистий внесок у розви-
ток конституційних засад 
української державності, 
активну громадську діяль-
ність, багаторічну сумлінну 
працю та з нагоди відзна-
чення Дня Конституції Укра-
їни".

Проте наразі колиш-
ньому юрисконсульту 
прокуратура Луганської 
області вже оголосила 
підозру в колаборантстві.

НОВОПСКОВСЬКИЙ РАЙОН

У цьому районі про "гау-
ляйтерку" відомостей най-
менше. Єдине, що вдало-
ся встановити з відкритих 
джерел, Вікторія Кайда-
лова працювала спеціа-
лісткою у відділі земельних 
ресурсів Новопсковської 

селищної ради. На вибо-
рах не балотувалася, по-
літичні погляди не деклару-
вала.

СВАТІВСЬКИЙ РАЙОН

На першій нараді "глави 
лнр" Леоніда Пасічника 
з "виконуючими обов’яз-
ки глав адміністрацій" від 
Сватівського району був 
Петро Морозов - колиш-
ній керівник місцевої фі-
лії "Укртелекому", який 
останні роки працював  
на посаді провідного ін-
женера електрозв’язку 
та лінійних споруд елек-
трозв’язку" в тому самому 
підрозділі ПАТ "Укртеле-
ком".

Та на окупаційній поса-
ді Морозов пробув не так 
довго. Десь за місяць його 
замінили на товаришку по 
партії ОПЗЖ - Людмилу Ру-
санову. 

Саме вона удостоїлася 
честі на так званий "день 
республіки" (відзначаєть-
ся 12 травня) отримати 
"паспорт лнр".

Людмила Русанова ра-
зом із Морозовим балоту-
валась до райради в 2020 
році від ОПЗЖ. Про заняття 
її в бюлетенях було зазна-
чене скромне "пенсіонер-
ка", але на першій же сесії 
7 грудня 2020 року її об-
рали головою Сватівської 
райради.

Прокуратура Луганської 
області вже викликала їх 
обох для вручення повідом-
лення про підозру в кола-
бораціонізмі.

СТАНИЧНО-ЛУГАНСЬКИЙ 
РАЙОН

Станиця Луганська, роз-
ташована на самій лінії 
розмежування, багато ро-
ків лишалася єдиним се-
лищем, де на Луганщині 
працював КПВВ та діяла 
військово-цивільна адміні-
страція. У 2021 році Аль-
берта Зінченка призначи-
ли її начальником.

Після початку війни у 2014 
колишній чиновник виїхав 
на підконтрольну урядові 
територію і протягом ос-
танніх років займався роз-
будовою громад та інши-
ми проєктами у співпраці 
з обласною держадміні-
страцією. Тепер же він ві-
тає окупацію Станиці ро-
сійськими військами, бере 
участь в нарадах і одним  
з перших серед очільників 
окупаційних адміністрацій 
отримав "паспорт грома-
дянина лнр".

Офіс Генпрокурора 
повідомив, що стосовно 
Зінченка та двох його за-
ступників ведеться розслі-
дування за підозрою в дер-
жавній зраді. 

СТАРОБІЛЬСЬКИЙ РАЙОН

Валерій Пахниць, якого 
окупанти призначили "в.о. 
глави райадміністрації" у 
Старобільську, - досить ві-
дома персона в політикумі 
Луганської області.

Напередодні Революції 
гідності він обіймав поса-
ду голови Старобільської 
райдержадміністрації, су-
міщаючи її з головуванням 
в районній організації Пар-
тії регіонів, також Пахниць 
очолював фракцію "Партії 
регіонів" у райраді.

У 2006 році його розгля-
дали в якості кандидата 
на пост очільника області 

(тоді губернатором Луган-
щини став Олександр Ан-
тіпов). 

Наразі Валерій Пахниць 
є фігурантом криміналь-
ного провадження за підоз-
рою в колабораційній ді-
яльності.

ТРОЇЦЬКИЙ РАЙОН

А от про "в.о. глави рай-
адміністрації" Троїцького 
району Сергія Токаря у від-
критих джерелах обмаль 
інформації. Напевне мож-
на сказати лише те, що він 
є фізичною особою-під-
приємцем із основним 
видом діяльності "роздріб-
на торгівля переважно 
продуктами харчування, 
напоями та тютюновими 
виробами". Також відомо, 
що він балотувався до Тро-
їцької селищної ради на 
місцевих виборах-2020 від 
партії "Наш Край". Проте 
Токар ішов у списку під 
номером 21, а "Коман-
да Шахова" отримала 
лише шість мандатів із 26.  
Тож похід у депутати в То-
каря виявився безрезуль-
татним.

Підбиваючи підсумки, 
зазначимо: переважна 
більшість колаборантів- 
"гауляйтерів" на Луганщи-
ні - це "колишні". Ті, хто мав 
владу і доступ до фінансо-
вих потоків за часів прези-
дента Януковича. Водночас 
у деяких районах навіть "ко-
лишні" не погоджуються на 
співпрацю з окупантами, 
і тим доводиться залучати 
людей хоча б з мінімаль-
ним уявленням про адмі-
ністративну роботу, нехай 
у них і немає жодного ав-
торитету серед місцевих 
жителів.

З повним текстом роз-
слудівання можна ознайо-
митися за посиланням:

Володимир Подольський на нараді у "глави лнр"

"В.о. глави Новопсковського району" на нараді в Луганську  
невдовзі після окупації

Очільниця окупаційної адміністрації Сватового Людмила  
Русанова отримує "паспорт лнр"

Перший "в.о. глави Сватовської райадміністрації" Петро  
Морозов

На пресконференції 1 березня Альберт Зінченко подякував 
Пасічнику
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ЗАМОЖНЕ ЖИТТЯ ДОНЬКИ ГАУЛЯЙТЕРА 
ХЕРСОНЩИНИ САЛЬДО

Сальдо вже місяць  
як громадянин росії. Попри 
те, що родина колаборан-
та має квартири, будинки, 
котеджі у Херсоні, Києві  
та Криму, на самого Во-
лодимира Сальдо не запи-
саний жоден бізнес. Вод-
ночас його донька - Ірина 
Сальдо - офіційно замож-
на панянка, що і нині веде 
підприємницьку діяльність 
за кордоном (на родин-
ний зв’язок вказують допи-
си у соцмережах).  

УКРАЇНСЬКІ СТАТКИ: 
БУДІВЕЛЬНИЙ БІЗНЕС  

ВІД БАТЬКА

Згідно з реєстрами, 
донька Сальдо значиться у 
кількох бізнесах. 

Зазначимо, що з почат-
ком повномасштабного 
вторгнення перестав пра-
цювати Єдиний державний 

реєстр юридичних осіб, 
фізичних осіб-підприємців 
та громадських форму-
вань. У зв'язку з цим журна-
лісти ЦПР використовували 
інші бази відкритих даних. 

Тож, за інформаці-
єю аналітичної системи 
YouControl, жінка воло-
діє пакетом акцій наразі 
збанкрутілого "Херсонбу-
ду". Саме на цьому під-
приємстві почав будувати 
свою кар’єру сам Володи-
мир Cальдо.

У 1973 році Володимир 
Сальдо був майстром 
у Будівельно-монтаж-
ному управлінні "Пром-
буд-1" (комбінат "Херсон-
буд"), а у період з 1991  
по 2001 роки став одним  
із начальників та акціоне-
рів. 

Як це вдалося, він відпо-
вів під час інтерв’ю у 2013 
році: 

” На той час відбувала-
ся зміна правових від-

носин у сфері власності. 
Державні підприємства 
акціонувалися. Трудовий 
колектив мав право отри-
мати акції. І, працюючи у 
цьому трудовому колекти-
ві, я отримав більший пакет 
акцій, оскільки був керівни-
ком одного із підрозділів. А 
згодом збільшив цей пакет 
і став одним із головних ак-
ціонерів компанії".  

Нині серед акціонерів 
Володимира Сальдо не-
має, проте є його донька 
Ірина (8,56%). 

Коли головний колабо-
рант Херсонщини був 
міським головою, підпри-
ємство вигравало тендери 
на ремонт установ регіо-
ну. Приведемо лише кілька 
прикладів. У 2009 році ком-
панія стала переможцем у 
тендері на завершення ре-
монту міської лікарні імені  
О. С. Лучанського, у 2008 - 
капітального ремонту  
рентгенманіпуляційного 
блоку обласного кардіо-
логічного центру. 

Нині щодо будівельної 
фірми порушено справу 
про банкрутство, а за да-
ними системи YouСontrol, 
компанія багато судилася. 
Попри великі тендери від 
міста компанія мала за-
боргованості перед пен-
сійним фондом, податко-
вою, працівниками.

Є серед справ і кри-
мінальні. Одна з них - 
про умисне ухилення  
від сплати податків в осо-
бливо великих розмірах. 

” У період з 1 жовт-
ня 2008 року по  

31 березня 2011 року  
(у цей проміжок часу Саль-
до був міським головою 
Херсону, - ЦПР) шляхом 
безпідставного завищення 
податкового кредиту з ПДВ 
та заниження об’єкту опо-
даткування, умисно ухили-
лись від сплати податку на 
додану вартість на суму  
1 807 669 грн та податку  
на прибуток підприєм-
ства на суму 264 834 грн,  
а всього на загальну суму 
2 072 503 грн", - йдеться  
у матеріалах суду. 

УКРАЇНСЬКІ СТАТКИ: 
АВТІВКИ ТА ІНШЕ

Окрім будівельно-
го бізнесу, за даними 
YouControl, Ірина Сальдо є 
бенефіціаром ТОВ "БЕБКО- 
АВТО" - компанії зі статут-
ним капіталом 1,8 мільйо-
на гривень (частка у 55%).  
У "БЕБКО-АВТО" займа-
ються продажем машин. 
Серед власників записа-
ний Антон Кушнір (за ін-
формацією ЗМІ, грома-

дянин рф, який давно жив 
в Україні, а у травні під час 
евакуації мирного насе-
лення загинув від пострілу 
російського снайпера) та 
Вячеслав Бебко. 

ТОВ "БЕБКО-АВТО" за-
реєстроване у Херсоні, 
Миколаївське шосе 4 км. 
У 2020 році, якщо вірити 
YouСontrol, фірма натор-
гувала на 70 тисяч гривень 
чистого прибутку.

За цією ж адресою  
(Херсон, Миколаївське 
шосе 4 км) зареєстрова-
не й інше підприємство - 
ТОВ "АЗБУКА АВТО", яке теж 
займається машинами 
і серед власників якої та-
кож є вищезгадані Антон 
Кушнір і Вячеслав Бебко. 
Та замість Ірини Сальдо тут 
партнеркою є Катерина 
Гоменюк. 

На facebook-сторінці під-
приємства написано, що 
"АЗБУКА АВТО" займається 
продажем Volvo, Ford, Fiat 
та інших автівок. 

Також за цією адре-
сою до повномасш-
табного вторгнення 24 
лютого працювали автоса-
лони, СТО, а також готель 
із котеджами, номера-
ми, кафе та конференц- 
залою. 

А тепер найцікавіше.

Як повідомив журна-
лістам ЦПР засновник та 
власник торгової марки 
"Бебко-Авто" Іван Беб-
ко (на момент окупації  
заступник міського голови 
Херсона, депутат від по-
літичної партії "Партія Ігоря 
Колихаєва "Нам тут жити"), 
жодного стосунку підпри-
ємства, що є на Микола-
ївському шосе, до родини 
колаборанта не мають. 

Компанія, у якій зазна-
чена Ірина Сальдо, була 
колись зареєстрована, 
але нині ніякої діяльності 
не веде, а "може, десь ще 
числиться на папері". 

Український депутат, тричі міський голова Херсона, нардеп та (остання графа у біографії) колаборант. Таке коротке досьє можна 
скласти на Володимира Сальдо, призначеного окупантами на посаду "голови Херсонської адміністрації".

АВТОРКА: Наталя Куліді

Дані YouControl щодо акціонерів ПАТ Проєктно-будівельна 
фірма "Херсонбуд"

Фото: Володимир та Ірина Сальдо/НикВести

Дані проєкту "Закупівлі"

Дані YouControl щодо прибутку ТОВ "БЕБКО-АВТО"

продовження
на стор. 9 >>
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” Вона (Ірина Сальдо - 
ЦПР) і не вела ніякої ді-

яльності в Херсоні. "Азбука 
Авто" та інші підприємства 
на Миколаївському шосе 
не мають жодного стосун-
ку до Сальдо чи Сальдо до 
них. І взагалі в Херсоні ніко-
ли не було із Сальдо жод-
них спільних бізнесів. Він  
і його сім’я - наші клієнти, 
купували машини", - зазна-
чив Іван Бебко. 

Несподівано. Хоча реє-
стри говорять протилежне.

Тим більше, прізвище 
Бебка вже звучало поряд 
із ім’ям головного колабо-
ранта Херсонщини. 

У розслідуванні від Слід-
ство.інфо "Державна зра-
да та викрадення людини: 
в чому підозрюють коли-
шнього мера Херсона" 
йдеться, що Іван Бебко 
допоміг грішми помічниці 
Сальдо Ользі Співакіній, 
яку знав "як вірного сорат-
ника, помічницю Володи-
мира Васильовича". 

Також зазначимо,  
що Іван Бебко - батько 
Вячеслава Бебка, одного  
з власників "БЕБКО-АВТО" та 
"АЗБУКА АВТО". 

Ми намагалися зв’я-
затися з Вячеславом у 
facebook, щоб поспілку-
ватись щодо його бізнеса 
з родиною Сальдо. І досі 
чекаємо на відповідь. 

Також Ірина Сальдо є од-
нією з власниць ТОВ "КОН-
КА" (доля - 40%) - підпри-
ємства, що займається 
розвагами та відпочинком. 

ЗАКОРДОННИЙ БІЗНЕС  
ТА ЖИТТЯ

Сама Ірина Сальдо,  
за інформацією ЗМІ, про-
живає у Франції біля Ніцци 
та займається нерухомі-
стю. 

За час повномасштаб-
ного вторгнення жінка ви-
далила свої актуальні  соці-
альні мережі. Хоча раніше 
мала сторінку в instagram, 
де як коуч брала гроші  

за медитації та енер-
гопрактики. Профіль у 
facebook нині майже по-
рожній, залишилося лише 
кілька посилань на сайт 
Ірини, який зараз видале-
ний: 

” Ставлячи цікаві та 
перспективні цілі, 

можна позбутися нудьги. 
Для цього змусіть себе за-
лишити зону комфорту. 
Мабуть, буде страшно: 
адже ніколи не знаєш, 
чи вдасться в перспекти-
ві "вийти сухим із води", - 
пише жінка у червні 2014 
року (переклад з рос. - 
ЦПР). 

В інтернеті залишилось ві-
део, у якому Ірина Сальдо 
називає себе професій-
ною брокеркою та "екс-
перткою з побудови ВАШОЇ 
нерухомості на Французь-
кій Рів’єрі". 

Зобов'язується перетво-
рити майно на прибутко-
ве, а якщо у вас немає 
грошей на це, то: "Обіцяю 
навчити чарівній форму-
лі бізнесу, яку я особисто 
перевірила на собі". У кінці 
жінка каже, що вела свої 
профілі, у яких розповідає 
про красиве життя: казино, 
яхтшоу, бали.  

І це дійсно так: якщо свіжі 
акаунти видалені, то мож-
на натрапити на пости  

з відміткою Ірини та ста-
рі профілі, де вона кіль-
ка років тому позує на  
Каннському кінофестива-
лі, фестивалі у Монте-Кар-
ло та подорожує, вдягнена 
у Channel та SAINT LAURENT.

Ірина Сальдо ствер-
джує, що є представни-
цею агенції з нерухомості 
Italgest Group (займається 
іноземними клієнтами). 

Ця фірма пропонує до-
помогу у підборі та покупці 
вілл, пентхаусів чи видових 
квартир на території Фран-
цузької Рів’єри та у Мона-
ко. 

На сайті є варіанти жит-
ла, ціни якого стартують від 
650 тисяч євро. Статутний 
капітал компанії - 10 тисяч 
євро, а от працівників у ній 
всього від 3 до 5. Ми напи-
сали компанії на пошту 
та у facebook, але на мо-
мент публікації матеріалу 
відповіді ще не отримали.

Компанія Italgest Group 
розташована у маленько-

му містечку поблизу Ніцци 
- Ментоні, а ось неподалік, 
у кількох кварталах, зареє-
стровано ще одно індиві-
дуальне підприємство, яке 
записане на IRYNA SALDO. 
Інформації про компанію 
мало, лише відомо, що це 
агенція з нерухомості.

Ірина закінчила Київський 
національний економічний 
університет (менеджмент 
та міжнародний бізнес)  
та французьку бізнес-шко-
лу INSEEC (теж менедж-
мент). У Ірини є донька, 
а у Володимира Сальдо, 
відповідно, онука. Це під-
твердив і сам колаборант 
в інтерв’ю, коли сказав, 
що у нього в родині - самі 
жінки: дружина, донька та 
онучка. 

Щодо чоловіка Ірини  
є лише єдина згадка у ЗМІ. 
У 2016 році Володимир 
Сальдо сказав, що під-
приємство ПРАТ "Каштан" 
у Житомирській області, 
яке виробляє продукцію 
з природного каменю та 
записане на його дружи-
ну Любов Сальдо, було 
засноване зятем. Керівни-
ком у ПРАТ "Каштан" зна-
читься Ігор Миколайович 
Колпаков. Чоловік управ-
ляє ще одним підприєм-
ством - ПП "Орбіта", що ви-
робляє продукти з м’яса, 
та є власником долі у "ТОВ 
ПРОГРЕС - 2001" з видобут-
ку каменю. Все це у Жито-
мирській області. 

Коли Володимиру Саль-
до видавали російський 
паспорт, він заявив, що це 
найбажаніший подару-
нок напередодні дня росії. 
Поки чоловік братається з 
ворогом та мріє про май-
бутнє Херсонщини у скла-
ді рф, його донька продов-
жує жити та працювати в 
одній з країн ЄС. Одній із 
тих, що наклала санкції на 
її батька. 

З повним текстом роз-
слудівання можна ознайо-
митися за посиланням:

<< початок
на стор. 8

Дані аналітичної системи YouControl

Скрін зі старої сторінки у facebook. Покликання так виглядає, 
бо сайт видалений

Фото зі старого акаунту Ірини 
Сальдо у twitter
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ВОЄННІ ЗЛОЧИНИ РФ НА ЧОРНОМУ МОРІ: 
МОНІТОРИНГ ОДЕСЬКОГО КОМІТЕТУ ВИБОРЦІВ

У перші дні повно-
маштабного російсько-
го вторгнення російські 
військові обстріляли де-
кілька цивільних суден,  
що вочевидь було части-
ною операції з блокування 
роботи українських портів 
ти цивільного судноплав-
ства в північно-західній ча-
стині Чорного моря. Вдень 
24 лютого турецьке судно 
під прапором Маршалло-
вих островів, яке вийшло  
з Одеси і прямувало до 
Румунії, постраждало від 
обстрілу за 50 миль на пів-
день від узбережжя Оде-
щини. Найбільш довго-
тривала історія сталася з 
бункеровщиком "Millenium 
Spirit" (під прапором Мол-
дови), який 25 лютого за  
12 миль від порту "Півден-
ний" був підбитий росій-
ським кораблем. Судно 
перевозило 600 тонн мазу-
ту та дизеля на борту. Ста-
лося займання, яке могло 
у разі вибуху призвести до 
екологічної катастрофи. 
Постраждали 10 членів 
екіпажу, серед них двоє - 
у важкому стані. Саме 
судно із залишками ванта-
жу більше чотирьох місяців 
дрейфувало без екіпа-
жу, поки 7 липня не було 
атаковано з російського 
військового літака Су-30. 
Внаслідок ракетного уда-
ру відбулося, ймовірно, за-
горяння залишків мазуту та 
дизелю. Практично одно-
часно, 25 лютого 2022 року, 
російська ракета влучила 
в кормову частину судна 
"Namura Queen" під прапо-
ром Панами, яке прямува-
ло до порту "Південний" для 
завантаження зерном. Ві-
домо про виведення з ладу 
частини обладнання та по-

жежу на судні.

26 лютого група військо-
вих кораблів рф в районі 
острова Зміїний захопила 
разом з екіпажем україн-
ське пошуково-рятувальне 
судно "Сапфір", яке вико-
нувало гуманітарну місію. 
На декілька днів зв'язок  
із судном було втрачено. 
Пізніше стало відомо, що 
захоплене судно тран-
спортують у порт тимчасо-
во окупованого Севасто-
поля. 24 березня внаслідок 
обміну військовополоне-
ними вдалося поверну-
ти на батьківщину екіпаж 
цивільного рятувального 
судна "Сапфір". Саме ря-
тувальне судно поверну-
лося під контроль України  
8 квітня, його доставили  
в румунський порт Суліна. 
Після повернення до Укра-
їни екіпажу судна певний 
час залишалася невідо-
мою доля капелана, який 
був у складі місії. За наяв-
ною інформацією, до ньо-
го застосовували тортури.

26 лютого 2022 року вій-
ськові кораблі рф захо-
пили в полон два цивільні 
українські судна разом з 
екіпажем - танкер "Афіна" 
та суховантаж "Принцеса 
Ніколь". Майже одразу, як 
обидва судна за вимогою 
підійшли до військових ко-
раблів рф, на них було 
відключено автоматичну 
ідентифікаційну систему 
і вони припинили виходи-
ти на зв’язок. Наступного 
дня системи автоматич-
ної ідентифікації суден 
показали їх перебування  
у 18 милях від окуповано-
го Криму. Таким чином, 
здійснено захоплення двох 

суден під українським 
прапором із майже  
50 членами екіпажів.

2 березня військові рф 
влучили ракетою у тепло-
хід "Banglar Samriddhi" (під 
прапором Республіки 
Бангладеш), що перебу-
вав на рейді порту "Ольвія" 
у м. Миколаїв в очікуван-
ні навантаження. Ракета 
потрапила в надбудову,  
на судні сталася пожежа. 
Серед екіпажу торговель-
ного судна є загиблий, 
який на момент ракетного 
удару знаходився на міст-
ку. Наступного дня, внаслі-
док обстрілів збройних сил 
рф, пошкоджено торгове 
судно "HELT" під прапором 
Панами, яке знаходилося 
на рейді в Чорному морі 
на відстані 12 миль від 
Одеси. Судно стояло без 
вантажу, зброю та військо-
ву техніку не перевозило  
та не зберігало. Через зав-
дані пошкодження "HELT" 
затонуло, 6 членів екіпажу 
врятовано та госпіталізо-
вано з отруєнням чадним 
газом та переохолоджен-
ням.

Наразі, за інформаці-
єю Міжнародної палати 
судноплавства (ICS), че-
рез агресивні дії росій-
ських військових у портах 
Одещини за попередні-
ми оцінками перебуває  
39 заблокованих інозем-
них цивільних суден. Най-
більша кількість перебуває  
у Чорноморську (23), де-
сять стоять на якорі в Одесі  
та шість - у порту "Півден-
ний". Фактично ця цифра 
може бути більшою, адже 
деякі суда відключили ав-
томатичну ідентифікаційну 

систему. На борту цих су-
ден залишаються моряки  
з 27 країн. Близько 1500 мо-
ряків змогли евакуювати, 
ще пів тисячі залишаються 
у зоні ризику, адже змуше-
ні залишатися у якості "ске-
летного екіпажу", який об-
слуговує судно в очікуванні 
виходу.

У березні стало відомо 
про мінування військовими 
рф у районі острова Змі-
їний, де проходить марш-
рут з Босфору до портів 
України, та мінування ра-
йону Чорного моря, який 
прилягає до гирла Дунаю. 
Російські джерела пові-
домляли про розміщення  
в морі 420 мін. Після штор-
мів морські міни зриває 
з кріплень та прибиває 
до узбережжя в Одесь-
кій області, де вони ви-
бухають самостійно  
чи знешкоджуються укра-
їнськими вибухотехніками. 
Наразі зафіксовано вже 
17 таких епізодів, причому 
з трьома загиблими цивіль-
ними людьми, які знехту-
вали забороною купання 
на пляжах. Останній такий 
випадок стався 15 липня, 
коли в селищі Затока Білго-
род-Дністровського райо-
ну під час купання у морі 
підірвався чоловік. Внаслі-
док вибуху у чоловіка ста-
лася травматична ампута-
ція голови. На березі поряд 
з місцем події виявили його 
особисті речі та докумен-
ти. 

Варто зазначити, що 
ймовірно російську мор-
ську міну виявлено та 
знешкоджено турецькими 
саперами у Босфорській 
протоці. Також Військо-

во-морські сили Болгарії 
знищили міну, яка дрей-
фувала за 50 кілометрів 
від узбережжя неподалік 
від міста Варна.

Ще один вид воєнних зло-
чинів рф на Чорному морі 
містить ознаки екологічної 
катастрофи та пов’язаний 
із загибеллю дельфінів. На-
разі зафіксовано 5 епізодів 
виявлення загиблих дель-
фінів на чорноморському 
узбережжі в районі Націо-
нального парку "Тузлівські 
лимани". Внаслідок бойо-
вих дій у морі дельфіни от-
римують ураження органів 
навігації та слуху, а також 
підхоплюють інфекції че-
рез виснажений імунітет. 
Особливо шкідливим для 
дельфінів є використання 
військових гідролокаторів. 
Через випромінювання на-
вігаційних приборів ссавці 
перестають сприймати 
ехосигнали, що призво-
дить до їх загибелі. За оцін-
ками представників Націо-
нального парку, від початку 
повномасштабного втор-
гнення саме через війну 
загинули близько трьох ти-
сяч дельфінів, що є пору-
шенням вимог належного 
поводження із довкіллям під 
час воєнних дій.

Публікація підготовлена 
громадською приймаль-
нею УГСПЛ в Одеській об-
ласті у межах реалізації 
глобальної ініціативи "Три-
бунал для Путіна". Захист 
прав постраждалих від 
конфлікту здійснюється в 
рамках програми USAID 
Ukraine - USAID Україна 
"Права людини в дії", яка ви-
конується УГСПЛ.

ФОТО: Іван Русєв

З початку повномасштабної російсько-української війни представники Одеської обласної організації ВГО "Комітет виборців України" в рам-
ках глобальної ініціативи "Трибунал для путіна" зафіксували 33 епізоди ймовірно скоєних воєнних злочинів рф на Чорному морі. На початку 
військової агресії це були переважно обстріли та захоплення цивільних суден із загиблими та пораненими цивільними особами. Після мі-
нування військовими рф акваторії Чорного моря через шторми до узбережжя почало прибивати морські міни, які стали причиною загибелі  
та поранення цивільних людей. Також фіксуються факти загибелі дельфінів внаслідок негативного впливу російських військових кораблів,  
що порушує вимоги належного поводження із довкіллям під час воєнних дій.
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РЕКОМЕНДАЦІЇ ЩОДО ОРГАНІЗАЦІЇ УКРИТТІВ 
У ЗАКЛАДАХ ОСВІТИ ТА ДІЙ ВЧИТЕЛІВ ПРИ СИГНАЛАХ ТРИВОГИ

Укриття мають відповіда-
ти наступним вимогам:

• розміщуватися в підваль-
ному (підземному) при-
міщенні, на цокольному 
чи на першому поверсі 
(за умови забезпечення 
огороджувальними бу-
дівельними конструкція-
ми);

• розташовуватися у скла- 
ді основної будівлі за-
кладу освіти або у без-
посередній близькості  
(до 100 м);

• не розміщуватися поруч 
із великими резервуара-
ми, що містять небезпеч-
ні хімічні, легкозаймисті, 
горючі та вибухонебез-
печні речовини, водо-
провідними та каналіза-
ційними магістралями;

• не мають зазнавати не-
гативного впливу ґрунто-
вих, поверхневих, техно-
логічних або стічних вод; 

• забезпечені електро- 
живленням, штучним 
освітленням, система-
ми водопроводу та ка-
налізації. За відсутності 
в об’єктах будівництва 
водопостачання та ка-
налізації містять окремі 
приміщення для вста-
новлення виносних баків; 

• не мають великих отво-
рів у зовнішніх огород-
жувальних конструкці-
ях, наявні отвори (крім 
дверних) забезпечують 
можливість заклад-
ки (мішками з піском 
або ґрунтом, бетонни-
ми блоками, цегляною 
кладкою тощо); 

• забезпечені не менше 
ніж двома евакуаційни-
ми виходами, один з яких 
може бути аварійним  
(у разі планування укрит-
тя у споруді подвійного 
призначення або най-
простішому укритті міст-
кістю менше 50 осіб 
допускається наявність 
одного евакуаційного 
виходу); 

• через укриття не повинні 
проходити водопровід-
ні та каналізаційні магі-
стралі, інші магістральні 
інженерні комунікації 
(за винятком внутрішньо-
будинкових інженерних 

мереж). Приміщення 
мають рівну підлогу, при-
датну для встановлення 
місць для сидіння та ле-
жання; 

• у приміщеннях не збе-
рігається легкозаймисті, 
хімічні та радіаційно не-
безпечні речовини, не-
безпечне обладнання, 
що не підлягає демон-
тажу або не може бути 
демонтоване у термін 
до 24 годин; 

• висота приміщень 
об’єктів, зокрема двер-
них отворів, становить 
не менше 2 м (допус-
кається не менше 1,8 м, 
якщо це передбачено 
проєктною документа-
цією), а до виступаю-
чих частин окремих бу-
дівельних конструкцій  
та інженерних комуні-
кацій (за винятком двер-
них отворів) - не менше  
1,4 м. Ширина дверних 
отворів становить не 
менше ніж 0,9 м (допус-
кається не менше 0,8 м, 
якщо це передбачено 
проєктною докумен-
тацією). Перетинання 
дверних отворів буді-
вельними конструкціями  
або інженерними кому-
нікаціями не допуска-
ється; 

• отвори при входах  
(виходах) закриваються 
посиленими дверима 
з негорючих матеріалів 
(металевими або де-
рев’яними, оббитими 
залізом) чи захисними 
екранами (кам’яними, 
цегляними, залізобетон-
ними) на висоту не мен-
ше 1,7 м; 

• основні приміщення, 
призначені для укриття 
населення, мають при-
мусову або природну 
вентиляцію; 

• має бути забезпечено 
вільний доступ маломо-
більних груп населення 
(для закладів освіти з на-
явністю зазначеної кате-
горії осіб) або є технічна 
можливість дообладнан-
ня в термін до 24 годин; 

• об’єкт має перебувати  
у задовільному санітар-
ному та протипожежно-
му стані (відповідно до 

норм протипожежних  
і санітарних правил); 

• має бути забезпечено 
необхідні захисні вла-
стивості для захисту від 
звичайних засобів ура-
ження та зовнішнього 
іонізуючого випроміню-
вання, встановлених для 
протирадіаційних укрит-
тів (споруд подвійного 
призначення із відповід-
ними захисними власти-
востями).

Необхідні захисні власти-
вості забезпечують об’єк-
ти зі стінами 2-2,5 цеглини 
завтовшки або з цільних 
залізобетонних конструк-
цій (блоків, панелей) тов-
щиною від 56 см. Відповідні 
захисні властивості також 
забезпечує шар ґрунту 
товщиною 67-78 см (мішок 
із піском, укладений по-
перек конструкції). У разі, 
якщо будівельні конструк-
ції мають меншу товщину, 
можливо збільшення за-
хисних властивостей шля-
хом додаткового обкла-
дення мішками з ґрунтом 
чи піском, встановлення 
екранів із залізобетонних 
конструкцій (панелей, 
блоків тощо).

Обладнання укриттів роз-
раховується на безперерв-
не перебування впродовж 
не менше 48 годин, тож 
необхідно забезпечити: 

• місця для сидіння (ле-
жання). Можна вико-
ристовувати наявні в за-
кладах стільці, лавки чи 
ліжка, спортивні мати, 
каремати; 

• ємності з питною во-
дою (одна особа/2 л на 
добу); 

• контейнери для продук-
тів харчування; 

• виносні баки для нечис-
тот, що щільно закрива-
ються (для неканалізова-
них будівель і споруд); 

• резервне штучне освіт-
лення (електричні ліхта-
рі, свічки, гасові лампи 
тощо) та електрожив-
лення; 

• первинні засоби по-
жежогасіння (відповідно 
до встановлених норм); 

• засоби надання медич-
ної допомоги; 

• засоби зв’язку та опо-
віщення (телефон, ра-
діоприймач, інтернет, 
рекомендовано вста-
новлення Wi-Fi пристро-
їв);

• шанцеві інструменти 
(лопати штикові та сов-
кові, ломи, сокири, пил-
ки, ножівки тощо); 

• однією з вимог є дотри-
мання правила не мен-
ше метра на людину.

У закладах освіти мають 
бути створені відповідні 
умови та проведені попе-
редні заходи з підготовки 
всіх учасників освітнього 
процесу, а саме:

• ознайомлення з місцем 
розташування укриттів 
фонду захисних спо-
руд цивільного захисту, 
правилами поведінки 
під час переміщення до 
укриття та перебування в 
ньому;

• пояснення дій, що пе-
редбачені Планом ре-
агування на надзвичайні 
ситуації або Інструкції 
закладу;

• обговорення необхідних 
речей, які учасники ос-
вітнього процесу повинні 
взяти із собою в укриття;

• розподіл учасників освіт-
нього процесу в укриттях 
із урахуванням місткості 
та розташування;

• встановлення покажчиків 
напрямку руху до укрит-
тів для швидкого та без-
печного переміщення.

Почувши сигнал опові-
щення необхідно органі-
зувати переміщення учас-
ників освітнього процесу  
у супроводі вчителя  
або відповідальної особи, 
яка після завершення не-
безпеки та оголошення 
сигналу скасування пові-
тряної тривоги організує 
повернення учасників ос-
вітнього процесу до запла-
нованих заходів, а також 
перевірятиме наявність уч-
нів в укритті та у приміщен-
нях закладу освіти після за-
вершення небезпеки.

У ВИПАДКУ СИГНАЛУ 
НЕБЕЗПЕКИ

Відповідальна особа 
вмикає наявну систему 
оповіщення закладу. 

Вчитель сповіщає учнів 
про загрозу, а батьків - 
про переміщення дітей до 
укриття.

Необхідно організувати 
пересування двома коло-
нами в приміщенні класу 
та швидко залишити кабі-
нет.

Для супроводу початко-
вих класів можуть бути за-
лучені помічники.

Для швидкого надання 
медичної допомоги має 
бути залучений медичний 
працівник. 

Відповідальні особи після 
оголошення сигналу опо-
віщення мусять перевірити 
всі приміщення закладу 
на відсутність у них учас-
ників освітнього процесу 
та працівників закладу,  
по завершенню перевірки  - 
прямувати до найближчо-
го укриття.

Учні, які знаходяться на 
подвір'ї закладу, під час 
сигналу оповіщення по-
винні самостійно рухатися  
до найближчого укриття 
фонду захисних споруд. 

У середині захисної спо-
руди відповідальні особи 
повинні допомогти учас-
никам освітнього процесу 
швидко та спокійно зайня-
ти місця. 

Під час перебування  
в захисній споруді вчите-
лі та вiдповiдальнi особи 
здійснюють необхідну під-
тримку, заходи для ком-
фортного та спокійного 
перебування в укритті. 

Після завершення небез-
пеки та оголошення про 
відбій тривоги вчителі та від-
повідальні особи стежать 
за тим, щоб вихід усіх учас-
ників освітнього процесу  
з укриттів здійснювався ко-
лонами або групами. 

Під час переміщення до 
укриттів необхідно враху-
вати наявність інклюзивних 
груп і класів.

Напередодні нового навчального року Державна служба з надзвичайних ситуацій розробила рекомендації щодо організації укриттів  
у закладах освіти та алгоритм дій для вчителів у разі проведення занять і увімкнення сигналів тривоги. Громадський центр правосуддя  
в м. Татарбунари наводить ці рекомендації та пропонує освітянам та батькам додаткові консультації щодо їх практичного впровадження.



ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР ПРАВОСУДДЯ12

izbirkom.org.ua                                                                  cvu.od.ua

ЯК СТРАТЕГІЧНІ СПРАВИ ГРОМАДСЬКОГО ЦЕНТРУ ПРАВОСУДДЯ 
ВПЛИВАЮТЬ НА ДОТРИМАННЯ ПРАВ ЖІНОК

Правова допомога 
кримчанці оформити до-
кументи на дитину в по-
сольстві України в Молдові 
показала "сірі зони" у сфе-
рі оформлення за кордо-
ном документів для дітей 
з окупованих територій  
у зв’язку з війною.

 До Громадського цен-
тру правосуддя звернулася 
жінка зі скаргою на пред-
ставників посольства Укра-
їни в Молдові. За її словами, 
у травні 2022 року їй відмо-
вили в прийомі, оскільки 
вона повідомила, що має 
отримані в окупованому 
Криму російські докумен-
ти. Зокрема, йшлося про 
її паспорт та свідоцтво про 
народження дитини. Жінка 
хотіла оформити дитині 
проїзний документ, але їй 
повідомили, що оскільки 
вона "отримала в Криму 
російське громадянство, 
то втратила українське  
і посольство її приймати 
не буде". В процесі роботи  
з жінкою було встановлено, 
що вона з родиною, вклю-
чаючи двох неповнолітніх 
дітей, постійно прожива-
ли в Криму. Після окупації 
Криму російською феде-
рацією вони продовжили 
там проживати та разом 
з чоловіком отримали ро-
сійські паспорти, оскільки 
без них в Криму проживати 
дуже складно. Молодша 
дитина народилася у 2017 
році і тому має свідоцтво 
про народження тільки ро-
сійського зразка. Після по-
чатку повномасштабного 
вторгнення родина прийня-
ла рішення виїхати з Криму 
та України в цілому з моти-
вів безпеки. У зв’язку з тим, 
що у дітей не було проїз-
них документів для поїздок 
за кордон, родина, дістав-
шись Республіки Молдова, 
звернулася до посольства 
України. Ставлення, яке 
вони зустріли в посольстві, 
змусило їх сильно хвилю-
ватися. Першим питанням 
при зверненні до Громад-
ського центру правосуддя 
було: "Ми дійсно вже не 
громадяни України?". 

Аби допомогти жінці, 
було здійснено декіль-
ка кроків. У першу чергу, 
складено та подано за-

яву до суду в м. Одеса 
про встановлення фак-
ту народження дитини  
на тимчасово окупованій 
території. Після отримання 
позитивного рішення суду 
на підставі нього було от-
римано українське свідо-
цтво про народження, яке 
отримала клієнтка. 

Водночас до Посоль-
ства України в Республі-
ці Молдова було ске-
ровано звернення від 
громадської організації,  
у якому наведено аргу-
менти про неприпусти-
мість дискримінації людей 
з тимчасово окупованих 
територій, а також роз’яс-
нені положення законо-
давства про наслідки от-
римання громадянами 
України документів від оку-
паційної влади. 

Зокрема, відповідно до 
Закону України "Про за-
безпечення прав і свобод 
громадян та правовий 
режим на тимчасово оку-
пованій території України" 
будь-який акт (рішення, 
документ), виданий орга-
нами та/або особами, 
передбаченими части-
ною другою цієї статті, є 
недійсним і не створює 
правових наслідків, крім 
документів, що підтвер-
джують факт народження, 
смерті, реєстрації (розі-
рвання) шлюбу особи на 
тимчасово окупованій те-

риторії, які додаються до 
заяви про державну реє-
страцію відповідного акту 
цивільного стану. Відповід-
но, отримання громадяна-
ми України в окупованому 
Криму паспортів рф не 
тягне жодних юридичних 
наслідків, зокрема й відпо-
відальності.

Після таких дій страте-
гічного захисту у червні 
2022 року жінка повторно 
звернулася до посольства 
України в Молдові і вже без 
жодних перепон оформи-
ла проїзні документи на 
дітей.

Цей індивідуальний кейс 
правового захисту підні-
має важливу проблему 
оформлення документів 
для дітей за межами Укра-
їни. Евакуація жінок з діть-
ми за кордон з окупованих 
територій у зв’язку з війною 
- це непоодинокі випадки. 
Очевидно, що у таких лю-
дей можуть бути нюанси 
з документами. Більшість 
таких людей мають па-
ралельно з українськими 
документами також і ро-
сійські. Або, як у випадку 
цього кейсу, тільки росій-
ські, особливо, коли йдеть-
ся про дітей. 

Необізнаність працівни-
ків посольств/консульств 
у сфері законодавства, 
яке регулює права та ста-
тус людей з окупованих 

територій, тягне порушен-
ня прав цих людей та по-
силення стресу в умовах 
війни. Тому реакція органі-
зації у рамках цього кейсу 
стане у подальшому запо-
біжником таких порушень 
у майбутньому стосовно 
інших громадян.

Врахування Європей-
ським судом з прав лю-
дини особливих умов 
перебування заявників 
та функціонування націо-
нальної судової системи 
допоможе іншим потен-
ційним заявникам не втра-
тити своє право на звер-
нення до цієї міжнародної 
інституції.

Клієнтка звернулася до 
Громадського центру пра-
восуддя із запитом подати 
заяву до ЄСПЛ проти Укра-
їни у зв’язку з вбивством  
її сина у м. Маріуполь у 
2014 році. 

Як випливає з матеріа-
лів кримінальної справи, 
сина вбили представни-
ки держави - одного з під-
розділу МВС. Строк по-
дачі скарги спливав  
29 березня 2022 року. 
Скарга стосувалася пору-
шення права на життя, тоб-
то права, гарантованого 
статтею 2 Конвенції. 

З початком повномасш-
табного вторгнення, оскіль-

ки жінка проживала у м. 
Маріуполь, з нею був втра-
чений зв’язок, відповідно 
неможливо було отримати 
довіреність на представни-
цтво її інтересів у Європей-
ському суді з прав люди-
ни. Оскільки суди в Україні 
фактично перестали пра-
цювати, неможливо було 
отримати копії рішень на-
ціональних судів для до-
лучення їх до матеріалів 
скарги. 

Відповідно до правил ро-
боти Європейського суду з 
прав людини надання ра-
зом із заявою довіреності 
та копій рішень національ-
них судів є обов’язковою 
умовою прийняття заяви до 
розгляду.

Попри такі умови адво-
катка Громадського цен-
тру правосуддя ухвалила 
рішення подавати заяву. 
Одночасно було підготов-
лено обґрунтування, чому 
неможливо подати всі не-
обхідні документи у зв’язку 
з війною та воєнним ста-
ном в Україні. В результаті 
Європейський суд з прав 
людини відступив від своєї 
звичайної практики відмов-
ляти у розгляді заяви, якщо 
не вистачає передбачених 
правилами документів,  
і відкрив процедуру розгля-
ду справи.

У зв’язку з війною, вірогід-
но, будуть непоодинокі ви-
падки неможливості пода-
ти всі необхідні документи 
для розгляду заяви в Єв-
ропейському суді з прав 
людини. Тому створення 
такої практики, як описано 
в цьому кейсі, може допо-
могти іншим громадянам 
не втратити своє право 
на звернення до Європей-
ського суду з прав людини.

Ініціатива "Рівні права для 
жінок та дівчат з вразливих 
груп в умовах пандемії 
COVID-19" впроваджуєть-
ся Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України" через 
Громадський центр пра-
восуддя за фінансової 
підтримки Міністерства за-
кордонних справ Королів-
ства Нідерландів.

За допомогою стратегічних справ та використання міжнародно-правових інструментів Громадський центр правосуддя Одеської облас-
ної організації ВГО "Комітет виборців України" формує правові, адміністративні та медійні прецеденти впливу в сфері захисту прав жінок 
та дівчат згідно з міжнародними стандартами в умовах війни та воєнного стану. Зараз правники центру мають підтверджені кейси впливу 
стратегічних справ у сфері оформлення документів для дітей за межами України та звернень до Європейського суду з прав людини в умо-
вах війни. Окрім напрацьованих правових алгоритмів захисту така реакція правозахисних організацій працює як запобіжник порушень прав 
жінок та дівчат у майбутньому.
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ПІДТРИМКА ГРОМАД В УМОВАХ ВІЙНИ  
ВІД ГРОМАДСЬКОГО ЦЕНТРУ ПРАВОСУДДЯ У ТАТАРБУНАРАХ

Правники Громадського 
центру правосуддя нада-
ють безоплатну правову 
допомогу в офісі органі-
зації та на виїздах. 19 липня 
відбувся черговий виїздний 
прийом з надання право-
вої допомоги в обласному 
центрі матері та дитини 
"Життя". Жінок із вразливих 
груп цікавили питання по-
становки на квартирний 
облік як сиріт, виїзду за 
межі України як біженок  
та соціальної підтримки 
у країнах Європейського 
Союзу, оформлення пра-
ва власності на житловий 
будинок. Багато звернень 
до центру завершилися 
успішним вирішенням 
правових проблем людей. 
Так, центр допоміг розбло-
кувати банківські картки 
для родини із села Дивізія, 
оскільки через виконав-
че провадження вони не 
мали можливості придба-
ти одяг та продукти харчу-
вання для дітей. Мешканцю 
Татарбунарської громади 
правники центру допомог-
ли через орган опіки та пі-
клування зустрічатися з діть-
ми. Жінці-ВПО з Миколаєва 
правники Громадського 
центру правосуддя допо-
могли покращити житлові 
умови перебування.

Психологічна та гумані-
тарна підтримка Громад-
ського центру правосуддя 
була направлена пере-
важно на родини внутріш-
ньо переміщених осіб 
(дорослих та дітей). Психо-
логи та волонтери Громад-
ського центру правосуддя 
супроводжують щотижневі 
зустрічі для переселен-

ців "Рука допомоги", "Ти 
не один" (вечір з психоло-
гом), заходи арт-терепії. 
Продовжилася робота 
групи-жінок ВПО "Готуємо 
разом" - переселенки на 
базі дитячого садка готують 
їжу для себе, безоплатної 
передачі ВПО та іншим 
вразливим групам. Під час 
роботи жінки спілкуються 
та підтримують одна одну. 
З продуктами допомагає 
місцевий бізнес. Так, 18 
липня представники фер-
мерського господарства 
"Хаджидер" передали мо-
лочні продукти, і роблять 
це вже не вперше. Гро-
мадський центр право-
суддя продовжив роботу 
зі сприяння у працевлаш-
туванні ВПО. Зокрема, до-
помогли влаштуватися на 
посаду за спеціальністю 
переселенці Галині, яка до 
війни працювала в одному 
з районних представництв 
Держгеокадастру у Мико-
лаївській області.

Окремі заходи прово-
дяться центром для дітей 
ВПО, які більше потребу-
ють підтримки, у тому числі 
щодо організації дозвіл-
ля. 22 червня психологи та 
волонтери Громадського 
центру правосуддя про-
вели для дітей та їхніх ма-
тусь розважально-ігровий 
захід "На гостини до літа",  
із солодощами та пода-
рунками. Спільно з дитя-
чим садочком "Колосок" 
було організовано дитяче 
свято до Дня Конституції 
України - для дітей, їхніх 
матерів та бабусь провели 
ігри на правову тематику 
та майстер-класи. 30 лип-

ня було організовано для 
дітей ВПО виїзд до примор-
ського села на Міжнарод-
ний день дружби. Також 
психологи Громадського 
центру правосуддя спіль-
но з вихователями дитячого 
садка "Колосок" провели 
дитяче свято "Від щирого 
серця", екскурсії до міс-
цевого музею "Допитливій 
малечі про музейні речі" 
та "Історичними стежками 
міста".

Гуманітарний блок ро-
боти Громадського центру 
правосуддя пов’язаний,  
у першу чергу, з підтрим-
кою ВПО та інших враз-
ливих груп продуктами, 
засобами гігієни, дитячим 
харчуванням, медикамен-
тами й іншими речами 
першої необхідності. У цій 
сфері центр тісно співпра-
цює з давніми партнера-
ми - Благодійним фондом 
"Еммануїл". Так, 2 липня 
Громадський центр пра-
восуддя спільно з БФ "Ем-
мануїл" провів інформа-
ційну зустріч з внутрішньо 
переміщеними особами 
та передали продуктові 
набори від громадян Нор-
вегії. Всього було переда-
но 43 продуктові набори 
та понад 60 дитячих пода-
рункових наборів. Також 
декілька разів було органі-
зовано передачу продук-
тових наборів для родин 
ВПО від місії "Слово віри". 
Часто Громадський центр 
правосуддя отримує спе-
ціальні запити на гума-
нітарну допомогу. Так, 9 
червня офіс отримав запит 
щодо спеціальних "ходун-
ків" для жінки, яка без них 

не може пересуватися. 
Завдяки партнерам цен-
тру, БФ "Еммануїл", вже че-
рез п’ять днів такі "ходунки" 
були придбані та передані 
заявниці. Інший напрямок 
гуманітарної роботи цен-
тру - підтримка жіночої во-
лонтерської ініціативи "Від 
мами до мами" - забезпе-
чення дитячими та жіночи-
ми речами ВПО, ромської 
спільноти, багатодітних 
родин та інших вразливих 
груп.

На запит місцевих ор-
ганів влади розпочалася 
програма підготовки дер-
жавних службовців з без-
пекових питань, які надалі 
будуть навчати персонал 
своїх установ. 23 червня 
спільно з представниками 
Татарбунарського секто-
ру ДСНС було проведе-
но пілотне навчання, яке 
показало значний запит 
щодо такої підготовки. 
Було вирішено визначити 
від кожної установи по од-
ному представнику, який 
пройде цикл підготовки та 
зможе проводити надалі 
навчання у своїй установі. 
Для обладнання укриттів у 
громаді спільно з волон-
терами було придбано та 
встановлено 40 світлодіод-
них електричних лампочок  
з акумуляторними бата-
рейками. Підтримує міс-
цеву владу центр і щодо 
стратегічних для громади 
гуманітарних питань. Зо-
крема, центр виступив 
ініціатором звернення 
до Національної агенції 
гуманітарної допомоги 
ZDOROVI щодо надан-
ня для місцевої лікарні 

медичного обладнання  
і медикаментів для полово-
го будинку та для лікування 
захисників України.

Діяльність центру роз-
ширена на Ренійську гро-
маду, що зафіксовано 
підписаним Меморанду-
мом про співпрацю з місь-
кою радою. Відповідно до 
Меморандуму Громад-
ський центр правосуддя 
та Ренійська міська рада 
об’єднують свої зусилля 
та потенціал для посилен-
ня спроможностей в гро-
маді з вирішення питань 
безпеки та правопорядку; 
посилення правових спро-
можностей місцевих жи-
телів та ВПО з акцентом 
на запобігання виникнення  
у них проблем правового 
характеру; посилення гу-
манітарного реагування  
в громаді щодо підтрим-
ки ВПО та інших вразливих 
груп. Поряд з розбудовою 
співпраці з новими парт-
нерами Громадський 
центр правосуддя не за-
буває підтримувати давніх 
партнерів з числа органів 
влади. Зокрема, в день На-
ціональної поліції України 
в офісі Громадського цен-
тру правосуддя відбулася 
комунікаційна зустріч по-
ліцейських з ветеранами 
правоохоронних органів, 
під час якої були відзначені 
представники поліції за на-
лагодження партнерства  
з громадою.

Діяльність Громадського 
центру правосуддя в м. Та-
тарбунари впроваджуєть-
ся Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України".

Громадський центр правосуддя в місті Татарбунари протягом червня-липня 2022 року продовжив надання сервісної правової, психологічної 
та гуманітарної допомоги мешканцям громад. Значна частина такої підтримки торкалася жінок та дітей з родин внутрішньо переміщених 
осіб. На запит місцевих органів влади розпочалася програма підготовки державних службовців з безпекових питань, які надалі будуть навча-
ти персонал своїх установ. Діяльність центру розширена на Ренійську громаду, що зафіксовано підписаним Меморандумом про співпрацю 
з міською радою.
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У МІСТАХ ТАТАРБУНАРИ І РЕНІ  
СКООРДИНУВАЛИ БЕЗПЕКОВУ ТА ГУМАНІТАРНУ РОБОТУ

Основною метою об-
говорень, які організував 
Громадський центр пра-
восуддя спільно з Татарбу-
нарською та Ренійською 
міськими радами, було 
привернути увагу до ви-
явлених проблем у гро-
мадах в умовах війни  
та воєнного стану, а також 
скоординувати спільну ді-
яльність щодо ефективно-
го реагування на правові, 
безпекові та гуманітарні 
виклики. Дискусія була по-
будована на попередніх 
результатах опитуван-
ня правових і безпекових 
потреб жителів громад  
та ВПО. 

Дискусія проходила 
у трьох напрямках:

 1) актуальні безпекові за-
грози в громаді, співпраця 
правоохоронних органів 
та громадськості щодо 
підтримки правопорядку  
в умовах війни та воєнного 
стану; 

2) становище внутрішньо 
переміщених осіб у гро-

маді та актуальні муніци-
пальні/неурядові програ-
ми підтримки ВПО; 

3) особливості освітнього 
процесу в умовах війни/
воєнного стану.

Перший круглий стіл 
відбувся 4 серпня у медіа- 
центрі Татарбунарської 
публічної бібліотеки. Участь 
в обговоренні взяв 21 учас-
ник - представники вико-
навчого комітету міської 
ради, поліції, ДСНС, со-
ціальних служб, служби  
у справах дітей, пробації, 
громадські радники, пред-
ставники волонтерських 
спільнот та громадські ак-
тивісти з числа внутрішньо 
переміщених осіб. 

За підсумками обгово-
рень у Татарбунарській 
громаді розвиватимуть "су-
сідську варту" та підготують 
чиновників до безпекових 
загроз, розроблять мапу 
укриттів та програму поси-
лення економічних спро-
можностей ВПО.

Дискусія почалася з ог-
ляду основних безпеко-
вих ризиків у громаді. Свої 
думки з цього приводу ви-
словили керівник Громад-
ського центру правосуддя 
Леонід Семененко та по-
ліцейський офіцер грома-
ди Юрій Андрієнко. 

Нещодавно в Татарбу-
нарській громаді відбуло-
ся відкриття поліцейської 
станції, що стало резуль-
татом співпраці Головного 
управління Національної 
поліції в Одеській області, 
органів державної влади  
й місцевого самовряду-
вання в рамках безпеково-
го проєкту "Поліцейський 
офіцер громади". 

На допомогу лейтенан-
та поліції Юрія Андрієнка 
розраховують близько ше-
сти тисяч мешканців мі-
ста Татарбунари. З іншого 
боку, представники самої 
громади готові допома-
гати поліції у забезпеченні 
правопорядку через ініціа-
тиву "сусідської варти". 

Своїм досвідом такої 
співпраці поділились во-
лонтерки Валентина Ган-
ська та Тамара Даніль-
ченко, які очолюють групи 
"сусідської варти" у себе в 
мікрорайонах. За словами 
активісток, з початком ро-
боти груп "сусідської варти" 
у мікрорайоні зменши-
лася кількість крадіжок 
особистого майна та по-
рушень правил дорож-
нього руху. В умовах війни  
та воєнного стану значен-
ня роботи "сусідської вар-
ти" значно зросло, адже 
місцеві жителі одразу ви-
являють незнайомих людей 
чи підозрілі транспортні за-
соби.

Зважаючи на безпе-
кові виклики війни, спіль-
но вирішено підготувати  
та оновлювати мапу 
укриттів в громаді, а та-
кож навчати чиновників  
з безпекових питань. 

Щодо створення мапи 
розміщення сховищ на те-
риторії громади начальни-
ця відділу соціального за-

хисту та охорони здоров’я 
Олена Діордієва запро-
понувала додати інфор-
мацію про відділи соціаль-
ного забезпечення, ЦНАП, 
медичні заклади та розмі-
стити її в доступних місцях. 
Офіцер ДСНС Сергій Іва-
сенко поінформував про 
наявність укриттів в закла-
дах освіти. 

” З 10 шкіл укриття ма-
ють 8. Частина з них 

забезпечуються укриття-
ми, які є в дитячих дошкіль-
них навчальних закладах. 
Практично всі вони при-
ведені у належний стан  
та мають можливість при-
йняти дітей у разі оголо-
шення повітряної тривоги".

Інструктор з тактичної ме-
дицини ДСНС Віталій Мукі-
єнко розповів про спільну 
ініціативу з Громадським 
центром правосуддя 
щодо підготовки місцевих 
чиновників до різних безпе-
кових подій. 

За результатами обговорень 4-5 серпня 2022 року в містах Татарбунари і Рені оцінили правові, безпекові та гуманітарні виклики в громадах, 
а також скоординували спільні ініціативи. В Татарбунарській громаді розвиватимуть "сусідську варту" та підготують чиновників до безпекових 
загроз, розроблять мапу укриттів та програму посилення економічних спроможностей ВПО. Ренійська громада націлена посилити безпеку 
на дорогах, допомогти ВПО підготуватися до зимового періоду і розвивати притулок для постраждалих від домашнього насильства. В обох 
громадах для ВПО буде поширена детальна "дорожня мапа" різних видів послуг та допомоги.

продовження
на стор. 15 >>
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На запит місцевих ор-
ганів влади розпочалася 
програма підготовки дер-
жавних службовців з без-
пекових питань, які надалі 
будуть навчати персонал 
своїх установ. 23 червня 
спільно з представниками 
Татарбунарського секто-
ру ДСНС було проведено 
пілотне навчання, яке пока-
зало значний запит щодо 
такої підготовки. Було вирі-
шено визначити від кожної 
установи по одному пред-
ставнику, який пройде 
цикл підготовки та зможе 
проводити надалі навчання 
у своїй установі. Директор-
ка ЦНАПу Інна Ватаманюк 
запропонувала провести 
теоретичні та практичні 
зайняття з працівниками 
ЦНАПу, адже уміння нада-
ти допомогу людині, яка 
отримала травму чи то по-
ранення, може врятувати 
не одне життя.

У місті Рені круглий стіл 
"Правові, безпекові та гума-
нітарні потреби Ренійської 
громади в умовах війни/
воєнного стану" пройшов 5 
серпня в приміщенні місь-
кої публічної бібліотеки. 
Обговорення організовано 
у співпраці з Ренійською 
міською радою, участь в 
дискусії взяли 11 учасни-
ків - представники міської 
ради, ДСНС, пробації, со-
ціальних служб, управління 
освіти, центру зайнятості та 
громадських організацій. 

За підсумками обгово-
рень, Ренійська громада 
націлена посилити безпе-
ку на дорогах, допомогти 

ВПО підготуватися до зимо-
вого періоду та розвивати 
притулок для постражда-
лих від домашнього на-
сильства.

Найбільшу увагу в обго-
воренні приділили безпе-
ковому блоку, зокрема 
ситуації з безпекою на до-
рогах, зважаючи на роль 
громади як логістичного 
та транспортного коридо-
ру до країн Європейсько-
го Союзу. Під час дискусії 
присутні представники 
влади одноголосно зазна-
чили, що найгостріша 
проблема в громаді - це 
погіршення дорожньої та 
пожежної безпеки через 
велике скупчення ван-
тажівок, що знаходяться  
в очікуванні розвантажен-
ня до місцевого порту. 
Водії в порушення правил 
дорожнього руху не до-

тримуються дистанції між 
автомобілями, що у свою 
чергу впливає і на протипо-
жежний стан. Адже у разі 
загорання однієї автівки, 
може виникнути загроза і 
для інших, що, в свою чер-
гу, заважатиме спецтран-
спорту ДСНС, поліції та 
швидкої медичної допомо-
ги оперативно діставатися 
до відповідного джерела 
небезпеки - розповів пред-
ставник ДСНС.

” З водіями потрібно 
проводити роз’ясню-

вальну роботу, говорити 
про дотримання пра-
вил безпеки, адже вони  
реально несуть загро-
зу для жителів міста, тим  
більше, що так близько 
до нього знаходяться", - 
підтвердила секретарка 
Ренійської міської ради 
Оксана Єфименко. 

Ілюстрацією таких загроз 
став вибух цистерн бен-
зовоза вночі 19 липня 2022 
року в порту Рені.

Проблеми ВПО в гро-
мадах схожі - окрім гума-
нітарних першочергових 
потреб, це - наближення 
опалювального сезону 
та відсутність ресурсів на 
придбання опалювального 
матеріалу (вугілля, палетів 
тощо). 

Так, переселенка Ната-
лія Литвин підкреслила, 
що незабаром розпоч-
неться осінньо-зимовий 
період, а практично ніде 
придбати вугілля та дрова,  
та і вартість їх захмарна. 
Це питання потрібно обго-
ворювати не лише на рівні 
керівництва міста та під-
приємців, але і залучати 
регіональну владу, міжна-

родні організації та благо-
дійників. 

Інше питання - острах 
щодо очного навчання  
в школах з початку верес-
ня, безпека дітей та забез-
печення необхідних умов 
для навчання (нестача під-
ручників для дітей ВПО). На-
разі міська рада та управ-
ління освіти в Ренійській 
громаді проводять опиту-
вання серед батьків щодо 
вибору форми навчання 
для своєї дитини. 

Аналогічно побудована 
робота з цього приводу 
і в Татарбунарській гро-
маді. За результатами 
обговорень в обох грома-
дах для ВПО затверджена 
детальна "дорожня мапа" 
різних видів послуг та до-
помоги, яка буде поширю-
ватись як у вигляді буклетів, 
так і в електронному варі-
анті.

Обговорення організо-
вані Громадським цен-
тром правосуддя в м. 
Татарбунари спільно  
з Татарбунарською місь-
кою радою та Ренійською 
міською радою. Громад-
ський центр правосуддя - 
це мультифункціональний 
хаб, який розвиває дружнє 
правосуддя в громадах та 
просуває новий формат 
співпраці між органами 
правосуддя, місцевою вла-
дою та мешканцями на 
принципах довіри та відпо-
відальності.

Діяльність Громадського 
центру правосуддя в м. Та-
тарбунари впроваджуєть-
ся Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет 
виборців України".

<< початок
на стор. 14

ДЕСЯТЬ ГРОМАД ОДЕЩИНИ БРАТИМУТЬ УЧАСТЬ 
У МІЖНАРОДНОМУ ПРОЄКТІ

З цими громадами пра-
цюватимуть над втіленням 
реформ, зміцненням міс-
цевого самоврядування  
і підвищенням рівня залу-
чення жителів.

Від Одеської області 
участь у проєкті брати-
муть Арцизька, Балтська,  
Білгород-Дністровська, 
Болградська, Визирська, 
Доброславська, Ко-
димська, Саф'янівська,  
Чорноморська та Южнен-
ська громади.

 

Проєкт "ГОВЕРЛА" - п’я-
тирічна програма, яка 
впроваджується Агент-
ством США з міжнарод-
ного розвитку (USAID) і 
реалізовується компані-
єю DAI Global LLC (DAI). 
Ініціатива працює у тісній 
координації з органами 
влади, передусім із Мініс-
терством розвитку громад 
та територій України, Вер-
ховною Радою України, а 
також іншими проєктами, 
які фінансуються USAID, та 
донорами задля надання 
відповідної та своєчасної 
технічної допомоги.

Проєкт "ГОВЕРЛА" 19 липня оголосив громади-переможці конкурсного відбору в Житомирській, Закарпатській, Одеській і Рівненській 
областях.
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Стань підписником 
нашого видання. 

Обери один з чотирьох 
варіантів підписки та стань 
учасником нашої команди.
patreon.com/izbirkom 
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Зроби фото з нашою 
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odizbirkom@gmail.com

 
 

ДОЛУЧИСЬ ДО СОЦМЕРЕЖ

Підпишись та розкажи про 
це друзям, поділись постом 
про те, як підтримати 
незалежну журналістику. 

Ми у Facebook: 
facebook.com/odessaizbirkom

Ми у Telegram: 
t.me/odizbirkom

Ми в Instagram: 
instagram.com/izbirkom

Ми у Twitter: 
twitter.com/izbirkom_od

Ми в YouTube: 
ІзбірКом Одеса

НАДІШЛИ ЕКСПОНАТ
ДО МУЗЕЮ ВИБОРІВ

65023, м. Одеса, а/с 209, 
ООО ВГО "КВУ"

facebook.com/museumelection 

museum.izbirkom.org.ua

ІЗБІРКОМ-КОМ'ЮНІТІ

ВІДКРИТИЙ ЛИСТ ДО МІНІСТЕРКИ З ПИТАНЬ РЕІНТЕГРАЦІЇ 
ТИМЧАСОВО ОКУПОВАНИХ ТЕРИТОРІЙ УКРАЇНИ

ІРИНИ ВЕРЕЩУК
Одеська обласна організація ВГО "Комітет виборців України" висловлює занепокоєння через появу повідомлення про те, що готується законо-

давча ініціатива про введення кримінальної відповідальності за отримання паспорту рф в умовах окупації. Вважаємо неприпустимим не тільки 
ухвалення такого закону, а навіть ініціювання дискусії про це. 

По-перше, ще у 2014 році Україна визначилася зі статусом документів, які видаються державою-окупантом. У статті 9 Закону України "Про забез-
печення прав і свобод громадян та правовий режим на тимчасово окупованій території України" зазначено, що будь-який акт (рішення, документ), 
виданий органами держави-окупанта, є недійсним і не створює правових наслідків, крім документів, що підтверджують факт народження, смерті, 
реєстрації (розірвання) шлюбу особи на тимчасово окупованій території. Тож абсолютно незрозуміло, з яких причин зараз необхідно змінювати 
цей підхід.

По-друге, отримання паспорту рф в умовах окупації є у більшості випадків умовою виживання наших громадян на окупованій території. Оскільки 
без отримання цього документу громадяни не мають доступу до гуманітарної допомоги, соціальних виплат, банків, роботи та медичної допомоги. 
Відсутність паспорту рф також може позбавляти людей можливості пересування. В умовах, коли зараз Україна не в змозі  підтримати та допо-
могти своїм громадянам в окупації, неприпустимим є ініціювання кримінального покарання українців за те, що  вони вживають заходів для своєї 
безпеки та забезпечення свого життя в тих умовах, в яких опинились не зі своєї волі.

По-третє, ми вважаємо, що обговорення такої відповідальності лише посилює нашого ворога. З одного боку, це привід для додаткових інформа-
ційних маніпуляцій окупанта та залякування ним наших громадян. А з іншого боку, це ніби легалізація його дій та актів  на окупованій територій шля-
хом перекладання відповідальності з окупанта на українських громадян. Такий підхід суперечить принципам міжнародного гуманітарного права.

З огляду на викладене, просимо Вас припинити цю ініціативу, яка є, на наш погляд, незаконною, несправедливою і такою, що роз’єднує та по-
слаблює наше суспільство у складний воєнний час.

З повагою,

Одеська обласна організація ВГО "Комітет виборців України"

Виготовлення цієї газети стало можливим завдяки допомозі американського 
народу, наданій через проєкт Агентства США з міжнародного розвитку (USAID)  
"Медійна програма в Україні", який виконується міжнародною організацією Internews. 
Зміст є виключно відповідальністю видання ІзбірКом та необов’язково відображає  
точку зору USAID, Уряду США та Internews.


